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sanitat reconeixement
ics lleiDa

Imatge de l’equip de Neurologia de l’hospital Arnau de Vilanova.

Distinció per a l’hospital Arnau  
pel tracte a pacients amb ictus
❘ lleiDa ❘ El servei de Neurologia 
de l’hospital universitari Arnau 
de Vilanova ha estat distingit 
amb setze centres més per la 
seua assistència als pacients 
amb ictus al Congrés Nacio-
nal i Internacional de la Socie-
tat Espanyola de Neurologia i 

de la Societat d’Infermeria de 
Neurologia. 

El guardó reconeix “l’evo-
lució dels pacients com la ra-
pidesa en el procés diagnòstic 
i l’inici de tractament”. Des de 
l’any passat l’Arnau ha atès 245 
casos d’ictus.

salut laboral
gss

Imatge de les oposicions que van fer ahir 325 sanitaris.

Oposicions amb 325 sanitaris  
per al Santa Maria i el Pallars
❘ lleiDa ❘ Uns 325 professionals 
sanitaris es van presentar 
aquest diumenge a la prova 
d’avaluació competencial per 
optar a llocs de treball convo-
cats per Gestió de Serveis Sa-
nitaris (GSS), empresa pública 
que gestiona l’hospital Santa 

Maria i el comarcal del Pallars. 
S’han presentat professionals 
de diferents categories del grup 
2 (infermeria, fisioteràpia, tre-
ball i educació social, logopè-
dia, optometria, teràpia ocupa-
cional i nutrició), així com del 
grup 1 (facultatius).

Tanca perimetral 
de la Paeria  
per protegir  
la Cuirassa

patrimoni

❘ lleiDa ❘ La Paeria va comen-
çar dilluns a habilitar una 
tanca perimetral a les restes 
arqueològiques de la Cuiras-
sa, l’antic barri jueu. Durant 
aquesta setmana es construi-
rà un tancament perimetral 
mitjançant una reixa amb te-
la metàl·lica de simple torsió 
i una porta, amb l’objectiu de 
preservar els vestigis de la 
casa del pogrom, on encara 
caldrà continuar fent excava-
cions arqueològiques.

Lleida va inaugurar fa 
cinc anys la urbanització 
dels jardins de la Cuirassa, 
un parc urbà de 6.000 me-
tres quadrats situant a l’antic 
call medieval. Els treballs ar-
queològics fets entre 2015 i 
2017 van permetre recuperar 
importants restes de l’antic 
barri jueu.

❘ lleiDa ❘ Una immobiliària ha 
denunciat que una família 
ha estat gairebé cinc mesos 
sense aigua potable al seu ha-
bitatge de lloguer de Rufea 
perquè la Paeria va tardar 
dos mesos i mig a autoritzar 
l’empresa concessionària 
del servei d’aigües, Aqua-
lia, unes obres per garantir 
el subministrament. Tot va 
començar quan l’anterior in-
quilí d’aquest habitatge, que 
tenia un deute amb Aqualia, 
“va decidir pel seu compte 
donar-se de baixa com a 
client i sense esperar que 
féssim el canvi de titular”, 
va assenyalar un portaveu 
de la firma. Això va obligar a 
iniciar el procés per donar-se 
d’alta, però “a més de recla-
mar-nos els corresponents 
permisos i pagaments, ens 
van dir que s’havien de fer 
obres a l’habitatge com ins-
tal·lar una nova caixa del 
comptador o fer una conne-
xió i que aquesta era l’única 
opció possible”.

L’1 d’agost Aqualia va 
presentar el permís d’obres 
a l’ajuntament i fins al 18 
d’octubre no van rebre l’au-
torització, van estar més de 
dos mesos i mig per deixar 
fer una connexió”, va asse-
gurar el portaveu de l’em-
presa. Finalment la família 
disposa d’aigua potable des 
de dilluns passat. “No espe-
ràvem que tardessin tant per 

donar d’alta en el servei un 
habitatge”, va dir el portaveu 
de la immobiliària, que va 
lamentar que la concessionà-
ria “no oferís cap alternativa 
provisional perquè la família 
tingués aigua potable mentre 
es tramitava la seua alta”. Va 
afirmar que no és la primera 
vegada que té problemes si-
milars amb Aqualia, “espe-
cialment quan són habitatges 
que són a l’Horta”.

Denuncien que una 
família va estar vora 
5 mesos sense aigua

serveis empreses

■ L’empresa responsable 
del servei d’aigua potable 
a la ciutat, Aqualia, va as-
segurar ahir que està in-
vestigant aquest cas per 
esbrinar els motius de la 
demora. Paral·lelament, 
fonts consultades per 
aquest diari van assenya-
lar que el principal motiu 
d’aquesta demora en els 
tràmits és que l’agost és un 
mes pràcticament inhàbil 
per a l’administració, de 
manera que no es va trac-
tar aquest expedient fins 
a principis de setembre. 
Van afegir que el temps 
que tarda la Paeria a con-
cedir una llicència d’obres 
d’aquest tipus sol ser d’un 
mes aproximadament.

Aqualia diu que és 
perquè el tràmit 
el va fer a l’agost

Una nova avaria en l’alta 
velocitat retarda sis trens
Per una incidència en la senyalització a l’estació aragonesa de 
Ricla a primera hora || Les demores van arribar als 30 minuts

mobilitat ferrocarrils

❘ lleiDa ❘ Una nova avaria a la 
línia ferroviària d’alta velocitat 
entre Madrid i Barcelona va 
provocar retards en almenys 
sis trens AVE, Avant o Alvia 
amb parada a Lleida. Segons 
va informar l’Administrador 
d’Infraestructures Ferroviàries 
(Adif), la demora es va produir 
per una incidència que va afec-
tar la senyalització ferroviària 
a l’altura de l’estació aragonesa 
de Ricla a les 7.41 hores. Un 
incident que no es va resoldre 
fins passades les deu del matí, 
de manera que va afectar els sis 
trens de Renfe que en aquelles 
hores tenen parada a l’estació 
Lleida-Pirineus així com a la 
resta de combois i de compa-
nyies que utilitzen aquest cor-
redor. A més, val a assenyalar 
que l’avaria es va produir en les 
hores en les quals més trànsit 
hi ha en aquest corredor ferro-
viari. Un portaveu de Renfe va 
informar que els sis trens amb 
parada a Lleida havien patit re-
tards de 30 minuts de mitjana. 
La incidència també va afectar 
les companyies ferroviàries de 
baix cost Ouigo i Iryo, els trens 
de les quals no paren a Lleida.

Les avaries en l’alta veloci-
tat entre Madrid i Barcelona 
s’han convertit en una constant 
aquests últims anys. L’última 
incidència va ocórrer el 3 d’oc-
tubre, i va provocar retards en 
una vintena de trens de fins a 
vuitanta minuts.

el plafó informatiu de l’estació de Lleida mostrant retards.

m. carbonell

poLèmIcA

■ L’empresa que mesurarà 
les vibracions que generen 
els trens d’alta velocitat per 
l’Horta va començar aques-
ta setmana a visitar les zo-
nes en les quals farà els me-
suraments. L’han contrac-
tat una trentena de veïns 
de les partides del Camí de 
la Mariola, Empresseguera 

i Torres de Sanui per com-
provar si les esquerdes que 
han aparegut als seus habi-
tatges aquests últims mesos 
es deuen al pas dels trens 
de la companyia Iryo. Un 
tècnic va dir que faran els 
mesuraments des dels habi-
tatges per poder corroborar 
les sospites dels veïns.

Mesuraran les vibracions dels 
trens des de cases de l’Horta
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Li demanen deu anys per abusar
de les seues fillastres a Alcarràs.

p. 17
La Mostra de Formatges Artesans del 
Palau reuneix dotze productors.

p. 19

Un tren de mercaderies davant de contenidors dilluns al Pla de Vilanoveta de Lleida.

jorDi echevArriA

redacció
❘ LLeiDA ❘ Les cambres de Comerç, 
la Diputació, la Paeria de Lleida, 
el sindicat CCOO i la patronal 
de transportistes Asotrans van 
expressar ahir satisfacció per la 
futura autopista ferroviària, al 
considerar que millorarà la com-
petitivitat de les empreses i pot 
contribuir a atreure’n altres de 
noves. El projecte que Adif va 
fer públic dilluns preveu adap-
tar les línies que comuniquen 
Lleida amb Tarragona i Sara-
gossa per portar en trens cami-
ons i les caixes on transporten 
les mercaderies (vegeu SEGRE 
d’ahir). Amb això espera abara-
tir el transport fins a set vegades 
i reduir fins a cinc vegades les 
emissions a l’atmosfera respecte 
al trànsit per carretera.

El president de la Diputació, 
Joan Talarn, va destacar la im-
portància de reforçar el trans-
port de mercaderies al port de 
Tarragona. Va recordar que el 
futur polígon Torreblanca-Qua-
tre Pilans haurà de ser un hub 
logístic amb una connexió fer-
roviària, i va destacar la conve-
niència de “trams de desdobla-
ment de la línia de passatgers” 
per donar fluïdesa a aquest tràn-
sit i el de mercaderies.

L’alcalde de Lleida, Fèlix Lar-
rosa, va destacar que l’autopis-
ta ferroviària “farà passar per 
Lleida la connexió entre el cor-
redor mediterrani i el central, 
que inclou Saragossa, Madrid 
i Algesires”. “Obrirà possibili-
tats a la indústria logística”, va 
concloure.  L’alcalde de les Bor-
ges, Josep Farran, va advertir 

Lleida celebra l’autopista ferroviària i creu 
que aportarà competitivitat a les empreses
Cambres de comerç, institucions i entitats, a favor del projecte d’Adif || Consideren que adaptar la línia 
de Tarragona i Saragossa per portar camions amb tren reduirà costos al transportar mercaderies

mobilitat ferrocarril

que augmentar el transport de 
mercaderies a la línia de la costa 
no ha d’impedir millorar el de 
viatgers. El president de la Cam-
bra de Lleida, Jaume Saltó, va 
destacar que l’autopista ferrovi-

ària “ens farà més competitius” 
i va indicar que la seua entitat 
la reivindicava. El seu homòleg 
a la Cambra de Tàrrega, Jor-
di Seguí, va dir que l’eficàcia 
d’aquest model de transport de 
mercaderies “està més que de-
mostrada”, informa L. P.

CCOO ha elaborat estudis 
en els últims anys per millorar 
les comunicacions ferrovià-
ries de Lleida. El secretari de 
Mobilitat, Alberto Puivecino, 
va afirmar que el nou projecte 
d’Adif és “un pas molt impor-

tant per a Lleida”, amb potenci-
al per “atreure noves empreses 
i polígons industrials”. També 
la portaveu de la patronal del 
transport Asotrans, Sílvia Llo-
bet, va valorar que aquest ser-
vei ferroviari de mercaderies 
pot ajudar a atreure empreses. 
Va destacar que el transport de 
camions amb tren no és compe-
tència per al seu sector, sinó que 
tots dos són “complementaris”. 
Va argumentar que els serveis 
que requereixin immediatesa 
es faran per carretera.

LeS borgeS bLanqUeS
L’alcalde adverteix que el 
transport de mercaderies 
ha de ser compatible amb 
millorar el de viatgers

LeS cLaUS

L’autopista ferroviària
z Les autopistes ferroviàries són 
serveis de transport de merca-
deries que carreguen tràilers o 
semiremolcs en vagons. Adif 
va donar a conèixer dilluns que 
n’habilitarà una a la línia que 
uneix Lleida amb Tarragona i 
Saragossa, amb una inversió 
de 60 milions. A partir del 2024 
preveu licitar projectes per ele-
var el gàlib de sis túnels i refor-
mar diversos passos elevats. 
També està previst invertir 25 
milions més en sis apartadors 
de 750 metres, dos dels quals a 
raimat i juneda.

Connexions internacionals
z L’autopista ferroviària connec-
tarà amb el port de Tarragona i 
donarà accés a la xarxa ferrovià-
ria europea a través del corredor 
mediterrani. A Saragossa, enlla-
çarà amb una altra autopista 
ferroviària al port d’Algesires.

Guanyar sostenibilitat
z el president de la Diputació, 
joan Talarn, va apuntar que “si 
treballem per ser punters en 
proteïna alternativa i altres pro-
ductes de bioeconomia, hem 
d’apostar també per un trans-
port sostenible, i aquest és el 
ferroviari”. el president de la 
cambra de Tàrrega, jordi Seguí, 
va afirmar que l’autopista ferro-
viària “és molt bona notícia per 
al territori, la mobilitat i el medi 
ambient”.

Més d’un milió  
per retirar fang  
de Mequinensa

medi ambient

❘ MequinenSA ❘ El responsable de 
l’àrea de Gestió Ambiental de 
la Confederació Hidrogràfica de 
l’Ebre (CHE), Lorenzo Polanco, 
va assegurar ahir a Mequinensa 
que la primera fase per retirar 
fangs de la cua de l’embassa-
ment de Riba-roja costarà 1,2 
milions. Es portaran uns 13.000 
m³ al curs mitjà de l’Ebre. Els 
treballs, ja iniciats, s’aniran exe-
cutant en els propers sis anys i 
han provocat queixes d’ecolo-
gistes del Baix Ebre. els treballs per extreure fangs a Mequinensa.

Acn

La sequera fa malbé 
estudis sobre cultius

agricultura anàlisi

❘ LLeiDA ❘ Els resultats de l’anà-
lisi del primer any de les fin-
ques experimentals de cultius 
al Pallars Jussà no han estat 
concloents per culpa de la se-
quera. L’estudi s’ha basat en 
el desenvolupament i la pro-
ductivitat, segons Laura Ru-
eda, tècnica de la consultoria 
agrícola l’Espigall. El Pallars 
Jussà compta amb tres par-
cel·les experimentals a Salàs 
de Pallars, Sant Esteve de la 
Sarga i Talarn. S’ha sembrat 

blat, faves, llenties i espelta 
ecològica. El projecte té com 
a objectiu veure el comporta-
ment d’alguns cultius que ara 
se sembren de forma minori-
tària i busca noves formes de 
gestió del terra. El professor 
de Terres de la Universitat de 
Barcelona, Joan Romanyà, va 
indicar que l’estudi ha deter-
minat que l’espelta ha estat el 
cultiu que millor s’ha adaptat 
a les diferents tipologies de 
sembra.
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el moment en què l’ajuntament i els comerciants han desprecintat els tions.

c. sans

Tions en vaga a la seu d’Urgell
Comerciants i veïns del centre els precinten tres dies al sentir-se oblidats en els actes de 
Nadal || La protesta acaba a l’aclarir que l’encesa de llums inclou aquesta zona

c. SanS
❘ la seU ❘ Els sis tions de Nadal de 
l’Associació de Veïns i Botiguers 
del Casc Antic de la Seu, situats 
al carrer Canonges, han passat 
els últims tres dies precintats. 
Es tractava d’una protesta dels 
veïns perquè se sentien “obli-
dats” en els actes de l’encesa 
de llums nadalencs. L’ajunta-
ment va convocar l’entitat ahir 
per aclarir “un malentès i un 
error de comunicació entre les 
dos parts”, segons va explicar 
al finalitzar la reunió l’edil de 
Promoció Econòmica, Gemma 
To. L’alcalde, Joan Barrera, To 
i representants dels veïns i co-
merciants van desprecintar els 
tions durant la tarda.

“Problemes tècnics”
Veïns i comerciants van vo-

ler mostrar la seua queixa a 
l’entendre que l’espectacle que 
servirà per encendre els llums 
nadalencs, previst per a prin-
cipis de desembre i que orga-
nitza l’ajuntament, no passaria 
pel carrer Canonges “per pro-
blemes tècnics”, un motiu que 
l’associació va considerar “una 
excusa”. To va assegurar ahir 

municipis protestes

que el programa “inclou una 
cercavila exclusiva amb una 
batukada per al carrer Canon-
ges” i que acabarà a la plaça 
de les Monges per, des d’allà, 
iniciar l’encesa de la resta dels 
carrers del centre. La cercavi-

la que recorrerà la resta de la 
ciutat inclou un espectacle dels 
Diables de l’Alt Urgell que “en 
aquest cas no pot passar pel car-
rer Canonges per les dimensi-
ons reduïdes d’aquesta via”, 
va puntualitzar To. “La nostra 

aposta pel carrer Canonges és 
ferma i mostra d’això és que els 
programes ja eren a impremta 
abans de la protesta”, “aquest 
any hem instal·lat dos tions més 
i hem renovat la subvenció per 
al pessebre”, va afegir.

Protesta a les Borges  
per demanar radiologia
❘ les borges ❘ L’ajuntament de 
les Borges ha convocat per 
dissabte una concentració 
davant del CAP per reclamar 
a la Generalitat que posi en 
marxa el servei de radiologia 
al centre sanitari.

Demanen modernitzar el 
reg de la Conca de Tremp
❘  lleiDa ❘  El Parlament va 
aprovar ahir una proposta 
de resolució de Junts que 
insta la Generalitat a reacti-
var el projecte d’ampliació i 
modernització del reg de la 
Conca de Tremp. D’altra ban-
da, també van ratificar una 
altra proposta per demanar 
la declaració de l’emergència 
cinegètica al Pla d’Urgell per 
la plaga de conills.

La Seu acull les Jornades 
d’Emergències
❘ la seU ❘ La Seu acull diven-
dres les Jornades d’Emergèn-
cies del Pirineu. Dirigides a 
professionals de l’àmbit de 
les emergències, la iniciati-
va l’organitza aquest any la 
Fundació Sant Hospital de 
la Seu d’Urgell (FSH) amb la 
col·laboració de l’ajuntament 
i el Sistema d’Emergències 
Mèdiques, informa C. Sans.
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Presentació dilluns del calendari solidari de Bombers amb Causa del 2024.

Donació solidària a Sant 
Joan de Déu de Lleida
Bombers amb causa destina 9.636 € del calendari del 2023

entitats iniciatives

❘ LLeiDa ❘ La iniciativa solidària 
Bombers amb Causa ha des-
tinat un total de 9.636 euros 
per a tres projectes relacionats 
amb la salut mental dels me-
nors de l’Hospital Sant Joan 
de Déu Terres de Lleida del 
total de 99.000 euros que es 
va recaptar amb l’edició del 
calendari del 2023.  En tret-
ze anys de la iniciativa s’han 
recaptat 800.961 euros, que 
s’han destinat a la investigació 
de malalties infantils i a pro-
jectes d’atenció a nens en risc 

d’exclusió social. L’entrega dels 
xecs es va fer dilluns durant 
la presentació del calendari 
del 2024 amb l’assistència de 
representants dels cossos de 
Bombers de la Generalitat, de 
Barcelona, Andorra i els Pom-
pièrs d’Aran. 

Prevenció i autoprotecció
En aquest acte, la doctora 

Ester Castan, directora mèdica 
de Sant Joan de Déu Terres de 
Lleida, va remarcar la impor-
tància i la gran complexitat de 

la salut mental. Al calendari 
del 2024, el fil conductor són 
les tasques de prevenció i au-
toprotecció que duen a terme 
els bombers en el seu dia a dia. 
En les tretze fotografies que 
corresponen als dotze mesos 
i la portada, apareixen petits 
atesos a Sant Joan de Déu de 
Barcelona i de Lleida i entre els 
escenaris es troben Tremp, la 
Seu d’Urgell i Aran. Entre els 
fotògrafs que col·laboren hi ha 
Anna Tur, establerta a Vielha, i 
Pepe Camps, de Cervera.

jornades educació
amaDo forroLLa

educadors socials debaten sobre el sistema de protecció a la infància
❘ LLeiDa ❘ Més de 200 educadors 
socials del sistema de protecció 
a la infància i l’adolescència es 
van citar ahir a la Universitat 
de Lleida en la jornada Posem 

en joc l’Educació Social, que 
va mostrar la diversitat de dis-
positius residencials que hi ha 
a la demarcació de Lleida per 
a nens i joves tutelats per l’ad-

ministració (més informació a 
la pàgina 32). També va abor-
dar l’atenció a nous perfils, el 
context social o les condicions 
de treball.

❘ taLarn ❘ Thalarn 2019 del 
celler Castell d’Encus, de 
Talarn, serà un dels disset 
vins que maridaran el sopar 
de la gala de presentació de 
la Guia Michelin 2024 que se 
celebrarà a Barcelona el dia 
28. Entre aquests també es 
trobaran Grans Muralles de 
Familia Torres, Dido La so-
lució rosa de Venus La Uni-
versal, Gran Torelló Brut Na-
ture de Corpinnat o Mestres 
Brut Nature Gran Reserva 
2007 de Clos Damiana. El 
sopar, a càrrec de Jordi Cruz, 
els germans Torres i Paolo 
Casagrande, tindrà lloc al 
Fòrum. En l’edició d’aquest 
any, a més del dinar, la ceri-

mònia de lliurament de les 
estrelles Michelin posarà el 
focus en la importància del vi 
i en la tasca dels sommeliers 
al restaurant. Per primera 
vegada s’atorgarà un premi 
especial a aquesta professió, 
després d’afegir l’any passat 
un reconeixement especial 
al servei de sala. En aques-
ta ocasió, la gala començarà 
mitja hora abans (a les 18.30 
hores de la tarda) i revelarà si 
Lleida mantindrà o ampliarà 
les seues tres estrelles a l’al-
ta cuina. El Fogony de Sort, 
el Malena de Gimenells i La 
Boscana de Bellvís són els 
tres restaurants lleidatans 
amb estrella Michelin.

Un vi lleidatà, entre els 
disset que se serviran  
a la gala michelin

gastronomia certàmens

La Caixa aporta 9.500 € per a beques de la UdL
❘ LLeiDa ❘ La Fundació Universitat de Lleida ha rebut 9.500 
euros de La Caixa per al programa d’ajuts per a l’habitatge i 
desplaçaments destinats a estudiants.  Aquestes beques per 
a alumnes amb domicili familiar fora de Lleida o Igualada 
estan dotades per part de la UdL amb 80.000 euros.

Nova jornada del cicle ‘Fem Memòria’ a la Seu
❘ La SeU D’UrgeLL ❘ L’Espai Ermengol-Museu de la Seu d’Urgell 
acollirà divendres a les 20.00 hores la presentació del llibre 
Memòria Històrica: Fent recerca del Pirineu a l’Ebre, de 
Noemí Riudor. El volum és una aproximació als estudis de 
violència de gènere durant la Guerra Civil. L’activitat forma 
part del cicle Fem Memòria.

Caragolada en benefici de la Fundació Jaume Arnó
❘ LLeiDa ❘ La Federació de Colles de l’Aplec del Caragol de Lleida 
(Fecoll) organitza el diumenge dia 19 una nova caragolada 
solidària, aquesta vegada en benefici de la Fundació Renal 
Jaume Arnó. Tindrà lloc a partir de les 11.00 hores al punt 
de sortida i arribada de la Mitja Marató de Lleida, a Viding 
Ekke. La ració de caragols tindrà un preu de cinc euros.

Enllumenat nadalenc al centre de Balaguer
❘ baLagUer ❘ La Paeria de Balaguer il·luminarà aquest any 
per a Nadal els principals carrers de la ciutat. Amb aquest 
objectiu, el govern municipal ha tret a licitació els serveis i 
subministrament, instal·lació, manteniment i desmuntatge de 
l’enllumenat. S’il·luminarà el passeig de l’Estació, els carrers 
Barcelona, Urgell, d’Avall i Major, al centre històric, així com 
el carrer Riu Garona. També s’instal·laran rètols de Bones 
festes a les entrades de Balaguer i un element 3D en alguna 
ubicació sorpresa. Les empreses podran presentar les seues 
ofertes fins al 22 de novembre.

fUnDació La caixa
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Alguns dels protagonistes principals d’‘Alcarràs’ participaran dissabte en el Festival Pla.

avalon

j. b.
❘ juneDa ❘ Juneda estrenarà dis·
sabte vinent el primer Festival 
Pla de cine rural. De fet, serà 
l’edició 0 d’un projecte que or·
ganitza carregat d’il·lusió Joan 
López Alonso, nascut a June·
da el 1998, guionista de cine i 
membre de l’equip editor de la 
plataforma Filmin. “La idea era 
un festival a la primavera, però 
en teníem tantes ganes que no 
ens hem pogut esperar”, va co·
mentar ahir a SEGRE. Per això, 
aquest aperitiu del nou certa·
men cinematogràfic constarà 
de només dos cites: una taula 
redona amb alguns dels prota·
gonistes d’Alcarràs (18.00 h, al 
Centre de les Arts i la Memòria 
de Ponent CAMP) i la projecció 
del documental Domingo Do-
mingo (19.30, Teatre Foment), 
amb la presència de la directo·
ra, Laura García Andreu, i el 
protagonista.

López Alonso va explicar que 
“el nom del festival juga amb un 
element fonamental del cine, 
el pla, i també amb la referèn·
cia geogràfica a l’entorn rural 
de Juneda”. L’organitzador del 
Festival Pla va recordar quan 
en aquesta localitat de les Gar·
rigues hi havia fins a tres sales 
de cine, “un dels principals en·
treteniments de la gent els caps 
de setmana”. “Volem fer arri·
bar de nou l’art cinematogràfic 
a Juneda, que el cine torni als 

juneda estrenarà dissabte el 
primer Festival Pla de cine rural
Amb actors d’‘Alcarràs’ i la projecció del documental ‘Domingo Domingo’

certamen edició 0

pobles i que no sigui necessari 
agafar el cotxe per poder assis·
tir a projeccions”, va afirmar. 
Per a això, res millor a estrenar 
amb protagonistes d’Alcarràs 
(ja confirmats Jordi Pujol, Jo·
sep Abad, Xènia Roset i Montse 
Oró, que van encarnar Quimet, 
Rogelio, Mariona i Nati al film 
de Carla Simón). “Per primera 
vegada una cineasta va retratar 
la nostra realitat”, va assegurar 
López Alonso.

n L’objectiu és que l’edició 
número 1 del Festival Pla se 
celebri a finals del mes d’abril 
vinent, amb una programa·
ció de divendres a diumenge i 
la presència a Juneda d’actors 
i directors. D’aquesta mane·
ra, l’etiqueta de cine rural no 
es restringirà a pel·lícules 
que parlin del sector prima·

ri, sinó que “també poden 
ser films, per exemple, rodats 
en un poble”, va assenyalar 
Joan López Alonso. 

Així mateix, s’està pensant 
en diverses activitats paral·
leles per a un cartell ambici·
ós en el qual llargmetratges 
i documentals compartiran 
protagonisme.

La idea: un cartell de 3 dies a l’abril

cine pel·lícula

❘ tremP ❘ El cine La Lira de Tremp 
viurà dissabte (19.00 hores) 
una projecció molt especial 
de la pel·lícula El mestre que 
va prometre el mar, de Patrí·
cia Font, la història d’un mes·
tre català destinat abans de la 
Guerra Civil a un petit poble 
de Burgos i que va acabar sent 
afusellat pel règim franquista 
pels seus innovadors mètodes 
pedagògics. I és que part de 
l’equip tècnic del film és del 
Pallars Jussà o està vinculat a 
aquesta comarca. Per això, el 
públic podrà disfrutar després 
de la projecció d’un col·loqui 
amb la presència del director 
artístic de la cinta, Josep Ro·

sell, de Tremp; el guionista, 
Albert Val, els pares del qual 
viuen a Isona i ell hi estiueja 
des de petit; Maria Armengol, 
responsable de vestuari, nas·
cuda a Orcau; un dels actors 
figurants de la pel·lícula, Ivan 
Caelles, també d’Isona; i un 
dels productors del film, Tono 
Folguera (també d’Alcarràs), 

amb arrels familiars a Abella 
de la Conca. La tertúlia estarà 
conduïda per l’escriptora bar·
celonina establerta al Pallars 
Lola Abelló.

Estrenada divendres passat, 
El mestre que va prometre el 
mar va ser vista durant el cap 
de setmana per prop de 17.000 
espectadors.

‘el mestre que 
va prometre el 
mar’, a tremp 
amb col·loqui
Part de l’equip  
és del Pallars Jussà

Professor i alumnes protagonistes a la pel·lícula de Patrícia Font.

premis literaris activitats
jorDi echevarria

Acció literària ahir al Teatre de l’escorxador de Lleida.

Periodistes i escriptors de lleida 
llegeixen articles de josep vallverdú
❘ lleiDa ❘ Periodistes i escriptors 
de Lleida van retre ahir home·
natge a Josep Vallverdú llegint 
al Teatre de l’Escorxador una 
selecció dels seus articles. Juan 
Cal, Marta Alòs, Carles Gené i 
Carme Vidal van ser alguns dels 
participants en aquesta acció 

literària de la setmana dels Pre·
mis Literaris de Lleida. L’Escor·
xador acollirà avui dos funcions 
(18.00 i 19.30) de l’espectacle 
Cels canviants, adaptació es·
cènica del poemari de Núria 
Perpinyà, amb Núria Casado i 
Pep Planas (gratuït).

la violinista 
Soyoung Yoon,  
a l’auditori

concert

❘ lleiDa ❘ La Franz Schubert 
Filharmonia protagonitzarà 
un concert simfònic aquest 
dissabte (20.00 h, 30 €/27 €) 
a l’Auditori Enric Granados 
de Lleida amb un doble re·
pertori. En la primera part, 
la violinista sud·coreana 
Soyoung Yoon, guanyadora 
del prestigiós concurs Yehudi 
Menuhin, interpretarà amb 
l’orquestra el concert per a 
violí de Sibelius. En la sego·
na part, la formació dirigida 
per a l’ocasió pel polonès Kr·
zysztof Urbanski interpre·
tarà la Quarta Simfonia de 
Txaikovski.

Premis de les 
revistes i diaris  
en català

llengua

❘ barcelona ❘ L’Associació de 
Publicacions Periòdiques a 
Català (APPEC) –que agru·
pa més de 200 capçaleres en 
paper i digital– va anunciar 
ahir que premiarà la compa·
nyia teatral Dagoll Dagom, 
la Plataforma per la Llengua 
i el podcast Gent de Merda 
pel seu “compromís amb el 
català” en els seus respectius 
àmbits. L’entrega d’aquests 
guardons tindrà lloc en la 
23 Nit de les Revistes i la 
Premsa en Català, el 30 de 
novembre al Museu Marítim 
de Barcelona.
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